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جبران قطعنامه شورای حکام آژانس 
علیه ایران کار ساده ای نیست

از  بین المللی  سازمان های  در  روسیه  نماینده 
برنامه  آمریکا درقبال  و  اروپایی  تروئیکای  رویکرد 
هسته ای کشورمان به دلیل تصویب قطعنامه علیه 
ایران در شورای حکام آژانس اتمی در گذشته انتقاد 

کرد. 
به گزارش ایسنا، میخائیل اولیانوف، نماینده دائم 
طی  وین  در  بین المللی  سازمان های  نزد  روسیه 
پیامی در حساب کاربری خود در توئیتر تاکید کرد 
که جبران قطعنامه شورای حکام آژانس علیه ایران 

کار ساده ای نیست.
وی در پیام خود در پاسخ به توییت یک کارشناس 
درباره توافقات انجام شده در جریان سفر رافائل 
اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  مدیرکل  گروسی، 
تاسیسات  از  دوربین ها  حذف  نوشت:  ایران  به 
هسته ای ایران نتیجه آشکار قطعنامه تروئیکای اروپا 
با حمایت آمریکا در شورای حکام علیه ایران بود. 
اولیانوف ادامه داد: جبران این اشتباه استراتژیک 
و غیر مسئولانه کار ساده ای نیست. این دیپلمات 
ارشد روس در پیامی دیگر به اظهارات گروسی در 
ابراز تاسف درخصوص درز اطلاعات  برای  تهران 
محرمانه آژانس اتمی به بیرون اشاره کرد و نوشت: 
برخی از کشورهای عضو آژانس بین المللی انرژی 
اتمی همیشه اطلاعات حساس را افشا می کنند. 
افزود:  نیست.  وی  آژانس  این تقصیر دبیرخانه 
را  عضوی  کشورهای  می توانیم  زیاد  احتمال  به 
شناسایی کنیم که اطلاعات محرمانه را به منظور 
پیچیده تر کردن بحث ها در شورای حکام آژانس 
بین المللی  آژانس  مدیرکل  می کنند.  افشا  اتمی 
تهران در کنفرانس  به  از سفر  اتمی پس  انرژی 
خبری در وین از توافق با ایران در راستای افزایش 
فعالیت های راستی آزمایی در کشور استقبال کرد 
و گفت که از نظر او، پیشرفت قابل توجهی در 

گفت وگو با ایران حاصل شده است.
گروسی با بیان اینکه »سایت فردو به بازرسی 
بیشتر نیاز دارد« اظهار داشت: ما شدت بازرسی 
در این تاسیسات را افزایش خواهیم داد. بازرسی ها 
از سایت فردو 50 درصد افزایش خواهد داشت که 
پیشرفت بسیار مهمی از نظر شفافیت به شمار 
می آید و تجهیزات نظارتی فعالیت های هسته ای در 

تعدادی از اماکن دوباره نصب می شود.
وی در ادامه تصریح کرد: من تلاش کردم تا همه 

چیز را به مسیر خود بازگردانم.

جنگ اوکراین را ۲۴ ساعته تمام 
می کنم!

سیاسی  کنش  کنفرانس  در  ترامپ  دونالد 
محافظه کاران در مریلند گفت، جو بایدن، آمریکا 
را به سمت فراموشی سوق می دهد و وعده داد 
که در صورت بازگشت احتمالی به عرصه سیاست 
در سال ۲0۲۴، از هدر دادن پول مالیات دهندگان 
»احمقانه«  خارجی  جنگ های  در  متحده  ایالات 

جلوگیری کند. 
به گزارش ایسنا به نقل از آرتی، دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور سابق آمریکا در سخنرانی نزدیک به 
دو ساعته خود در گردهمایی سالانه محافظه کاران 
تنها  »من  گفت:  گیلورد  ملی  استراحتگاه  در 
رئیس جمهوری در دهه ها بودم که جنگی نداشتم. 
اقتصاد پر رونق بود، هیچ مرگی وجود نداشت، هیچ 
شهر نابود شده ای که هرگز قابل بازسازی نباشد، 
وجود نداشت.« ماه گذشته، ترامپ وعده داد در 
صورت انتخاب مجدد، فوراً با مسکو و کی یف تماس 
بگیرد و تاکید کرد که دقیقاً می داند برای توقف 
درگیری به ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه 
و ولادیمیر زلنسکی، رهبر اوکراین، چه بگوید. او 
روز شنبه تکرار کرد: من می دانم چه باید بگویم. 
قبل از اینکه به دفتر بیضی برسم، جنگ فاجعه 
بار بین روسیه و اوکراین پایان خواهد یافت... من 
مشکل را حل خواهم کرد و به سرعت آن را حل 
خواهم کرد؛ بیش از یک روز طول نخواهد کشید. 
ترامپ بایدن را به خاطر هدر دادن میلیاردها دلار 
کردن  وادار  جای  به  آمریکایی  دهندگان  مالیات 
متحدان اروپایی واشنگتن به تامین مالی کی یف 
مورد انتقاد قرار داد و گفت: آیا ناتو به اندازه ما 
دلار می گذارد؟” ما ۱۴0 میلیارد دلار سرمایه گذاری 
کردیم و آنها فقط کسری از آن را پرداخت کردند. 
و می دانید، همه ما می خواهیم موفقیت را ببینیم، 
اما به دلیل موقعیت مکانی برای آنها بسیار مهم تر 
از ماست.« ترامپ اعلام کرد: ما هرگز به حزبی که 
می خواهد پول نامحدود بدهد، برای جنگیدن در 
جنگ های خارجی که جنگ های بی پایان و احمقانه 
هستند، برنمی گردیم. ترامپ به آمریکایی ها هشدار 
داد که با »خطرناک ترین زمان در تاریخ کشورمان« 
روبرو هستند و جو بایدن ما را به سمت فراموشی 
سوق می دهد، و مدعی شد که جهان به زودی وارد 
جنگ جهانی سوم خواهد شد، مگر اینکه »چیزی 

سریع اتفاق بیفتد«.

ابقای شی و تقویت بودجه دفاعی

اعضای حزب کمونیست چین  از  تن  هزاران 
برای آغاز چهاردهمین جلسه کنگره ملی خلق 

وارد پکن شدند. 
به گزارش فاکس نیوز، کنگره ملی خلق چین از 
امروز یکشنبه آغاز به کار کرده و قرار است تقریبا 

برای دو هفته ادامه داشته باشد.
کنگره  نشست  این  در  که  می رود  انتظار 
رهبری  بالای  سطوح  در  چشمگیری  تغییرات 

حزب کمونیست چین صورت گیرد.
شی جینپینگ، رئیس جمهور چین که در ماه 
اکتبر گذشته در جلسه عمومی کمیته مرکزی 
حزب حاکم کمونیست مجددا )برای سومین بار( 
به عنوان دبیرکل حزب کمونیست چین و رئیس 
کمیسیون نظامی تایید شده، قرار است در کنگره 
سالانه ملی خلق برای سومین بار به عنوان رئیس 

جمهور معرفی شود.
این سه عنوان به طور سنتی توسط رهبر کشور 

به طور همزمان برعهده گرفته می شود.
رهبری  انتخاب های  و  سیاسی  اطلاعیه های 
احتمالا جهت گیری سیاسی چین را برای پنج 

سال آینده نشان خواهند داد.    
چین یک جمهوری سوسیالیست تک حزبی 
است که کاملا توسط حزب کمونیست چین اداره 

می شود.
محلی  در سطح  نمایندگان سیاسی  انتخاب 
صورت می گیرد اما مردم در انتصابات در سطح 

ملی حق اظهارنظر ندارند.
چین به خاطر ادامه حمایت از حمله روسیه 
به اوکراین، با افزایش تنش ها در داخل جامعه 

جهانی مواجه است.
آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه آمریکا اخیرا 
از دولت چین به خاطر ادعای اینکه علی رغم 
گزارشات دال بر اینکه پکن در نظر دارد کمک های 
کشنده به روسیه ارسال کند، از توافق صلح میان 

روسیه واوکراین حمایت می کند، انتقاد کرد.
است  قرار  همچنین  چین  خلق  ملی  کنگره 
هدف متوسطی را برای رشد اقتصادی حدود 5 

درصدی اعلام کند.
از  پس  چین  دویچه وله،  خبرگزاری  براساس 
آمریکا، بیشترین هزینه را صرف واحدهای نظامی 
خود در جهان می کند. حال انتظار می رود که 
کنگره خلق یک بار دیگر بودجه نظامی را افزایش 
دهد. یکی از سخنگویان کنگره ملی خلق چین از 
افزایش بودجه های دفاعی در گذشته دفاع کرد.

از  چین  کمونیست  حزب  و  دولت  رهبری 
هزینه های  تخصیص  درمورد  خود  سیاست 

فزاینده برای ارتش دفاع کرده است.
وانگ چائو، سخنگوی کنگره ملی خلق در پکن 
گفت، جمهوری خلق باید بر چالش های پیچیده 
برای تأمین امنیت خود فائق آید و مسئولیت های 

خطیر یک کشور بزرگ را بر عهده گیرد.
وی افزود، افزایش بودجه دفاعی در سال های 

اخیر متعادل و متناسب بوده است.
دولت  رهبری  کنگره،  این  نخست  روز  در 
از  را  ارزیابی خود  روال معمول،  و حزب طبق 
شاخص رشد اقتصادی برای سال جاری و این که 
چه میزان بودجه برای ارتش تخصیص خواهد 

داد، ارائه می کند.
گذشته  سال های  در  چین  دفاعی  بودجه 
افزایش داشته  از سایر بودجه ها  همواره بیش 
است. در سال گذشته افزایش بودجه نظامی ۷.۱ 
درصد بود و کارشناسان معتقدند در سال جاری 
نیز به همین میزان افزایش خواهد یافت. چین 
پس از آمریکا، دومین کشوری است که بالاترین 

بودجه نظامی را در سطح جهان دارد.
سخنگوی کنگره ملی خلق چین همچنین تاکید 
کرد که نوسازی نظامی چین، تهدیدی برای سایر 

کشورها ایجاد نمی کند.
به  انتقادی  نگاهی  با  بین المللی  سطح  در 
افزایش هزینه های نظامی برخورد می شود. چین 
در حال گسترش حضور خود در دریای جنوبی 
چین است و به طور مرتب تایوان را به جنگ 

تهدید می کند.  
رهبری دولت و حزب چین این جزیره را که 
در چارچوبی دموکراتیک اداره می شود، بخشی از 

قلمرو ارضی خود تلقی می کند.
در نشست سالانه کنگره ملی خلق حدود ۳000 
نماینده  شرکت می کنند. آنها به طور معمول با 
هر درخواست و بیانیه ای که دولت کمونیست 
می دهند،  قرار  آنها  مقابل  در  حزب  رهبری  و 

موافقت می کنند.
از کشورهای  تنها چند رسانه  قرار معلوم  از 
گشایش  مراسم  در  یافته اند  اجازه  دموکراتیک 

کنگره حضور یابند.

این  گفت:  ایران  به  خود  سفر  با  رابطه  در  وی 
بازدید مهمی برای من بود. فرصتی برای گفت وگو 
با رئیس جمهور و وزیر خارجه ایران پیدا کردم. وی 
در ادامه عنوان کرد که آژانس انرژی اتمی توانسته 
یافته های غیرمنتظره ای درخصوص حدود غنی سازی 

در ایران به دست آورد.
مدیرکل آژانس اتمی در این باره تصریح کرد: تلاش 
کردم تا همه چیز را به مسیر خود بازگردانم. بیانیه  
مشترک ما به این مسئله رسیدگی می کند. گروسی 
در بخش دیگر از کنفرانس خبری خود عنوان کرد 
که آژانس اتمی در تلاش بوده تا شفاف سازی هایی 

درخصوص برخی سایت ها در ایران دریافت کند.
به گزارش ایسنا، وی با اشاره مجدد به دیدار با 
سیدابراهیم رئیسی گفت: زمانی که با رئیس جمهور 
فنی  جزئیات  درخصوص  دارم،  گفت وگو  ایران 
سایت های اعلام نشده گفت وگو نمی کنیم بلکه درباره 
همکاری های مان و اینکه زمان آن رسیده که نتیجه ای 
حاصل شود به صحبت می پردازیم. مدیرکل آژانس 
اتمی خاطرنشان کرد که گفت وگوی خود با رئیس  
جمهوری ایران در »جوی کاری و صادقانه« انجام 

شده است.
گروسی در ادامه گفت: ما باید اطمینان حاصل 
را  سایت ها  از  بازرسی  برای  لازم  توانایی  که  کنیم 
دراختیار داشته باشیم. آنچه که  مهم است این است 
که بتوانیم حساب هر گرم مواد غنی سازی شده را 
داشته باشیم و این محور تبادل نظرات ما بوده است. 
ما درخصوص شماری از اقدامات ملموس ازجمله 
توافق  به  مکان ها  برخی  و  اطلاعات  به  دسترسی 
با  به زودی دیدارهای فنی  افزود: ما  رسیدیم. وی 

ایران خواهیم داشت . 
که  داد  گزارش  رویترز  خبرگزاری  همچنین 
گروسی در وین در پاسخ به سوالی مبنی بر این که 
آیا »تمامی تجهیزات نظارتی« دوباره نصب خواهد 
اقدامات  دنبال  به  و  تابستان گذشته  در  که  شد 
متقابل ایران پس از صدور قطعنامه ضدایرانی در 
نشست پیشین شورای حکام غیرفعال شده بود، 
گفت: بله. اگرچه به گفته او، این اقدام در برخی 
محل ها انجام خواهد شد. رویترز همچنین نوشت: 
این که گفت وگوهای بعدی  به  پاسخ  گروسی در 
جزئیات  تعیین  درباره  ایران  مقامات  با  آژانس 
شد،  خواهد  انجام  زمانی  چه  رو  پیش  اقدامات 

گفت: خیلی خیلی زود.
تکذیب صحبت های گروسی

که   شد  مطرح  حالی  در  گروسی  صحبت های 
رسانه نزدیک به شورای عالی امنیت ملی اعلام کرد: 
خبر دسترسی به افراد و اماکن سه گانه مورد ادعای 
یا نصب دوربین های جدید کذب است.   و  آژانس 
نور نیوز در توییتی نوشت: مهمترین نتیجه سفر 
مدیرکل آژانس به تهران، دستیابی به الگوی مشترک 

برای تسریع در همکاری های پادمانی در چارچوب 
رعایت  با  آژانس  قانونی  اختیارات  و  ایران  وظایف 
قانون اقدام راهبردی بوده است. خبر دسترسی به 
افراد و اماکن سه گانه مورد ادعای آژانس و یا نصب 

دوربین های جدید کذب است.
همچنین  بهروز کمالوندی سخنگوی سازمان انرژی 
اتمی نیز  در گفت وگو با ایرنا درمورد برخی ادعاها 
پیرامون اعطای دسترسی به افراد در گفت وگوهای 
آقای  که  روزی  دو  طول  در  گفت:  اژانس  و  ایران 
گروسی و هیات همراه در ایران بودند هیچگاه بحث 
دسترسی به افراد مطرح نشد و هیچ متنی هم حاکی 
از این موضوع نوشته نشده است. وی ادامه داد: 
البته حتی اگر چنین درخواستی مطرح می شد به 

طور قطع ما با آن مخالفت میکردیم.
نصب  درمورد  اتمی  انرژی  سازمان  سخنگوی 
دوربین های جدید در تاسیسات هسته ای نیز تاکید 
کرد که درمورد نصب دوربین ها صحبت یا توافقی 

صورت نگرفته است. 
وی درمورد ادعای افزایش 50 درصدی بازرسی های 
آژانس از مکان های هسته ای ایران گفت: از آنجایی 
که برای اولین بار در مجتمع فردو غنی سازی ۶0 
پادمانی  رویکرد  اساس  بر  و  بود  آغاز شده  درصد 
بازرسی ها باید افزایش پیدا می کرد. چرا که اصولا با 
افزایش سطح غنی سازی و یا ورود مواد حساس تر 
به موسسه میزان بازرسی ها با توافق طرفین افزایش 

پیدا می کند.
تعداد  مبنا  همین  بر  کرد:  تاکید  کمالوندی 
بازرسی های فردو پیش تر ۸ مورر بوده است که با 
توجه به سطح غنی سازی بالاتر به ۱۱ مورد افزایش 

پیدا کرده است.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی همچنین در واکنش 
به بزخی اخبار مبنی بر توافق با آژانس برای دسترسی 
درخواست  میزان   اساس  بر  ادعایی  مکان  سه  به 
آژانس، گفت: هیچ بحثی درمورد میزان دسترسی 

بدون محدودیت به سه مکان ادعایی مطرح نشده 
این مکان ها  باتوجه به دسترسی قبلی به  است و 
اصولا لزومی به دسترسی بیشتر دیده نمی شود و 

آژانس نیز تا کنون چنین درخواستی نداشته است.
وی درمورد دسترسی به نقشه جامعه هسته ای 
طول  در  اسلامی  مهندس  آنچه  گفت:  کشور 
مذاکرات یک نسخه از آن را تحویل طرف مقابل داد، 
چارچوب برنامه ملی همکاری های فنی )سی پی اف( 
بود که نوع همکاری های آژانس و ایران در حوزه های 
کمک های فنی و توسعه ای را مشخص می کند. این 
چارچوب، بر اساس برنامه جامع ۲0 ساله هسته ای 
سوالی  به  پاسخ  در  کمالوندی  است.  شده  تهیه 
درمورد اینکه آیا این تفاهمات مغایر قانون با راهبردی 
مجلس شورای اسلامی است، گفت: این تفاهمات 
صورت گرفته هیچ گونه مغایرتی با قانون راهبردی 
مجلس نداشته و کاملا در راستای این قانون دنبال 

خواهد شد.

یک تحلیل گر مسائل بین الملل گفت: امروز مجدداً توپ در زمین 
توافق  این  از  ایران می تواند  یعنی  افتاده است.  قدرت های غربی 
»فنی« یک اهرم مهم »سیاسی« استخراج کند و مسئولیت بازگشت 

به میز مذاکره را به دوش طرف مقابل بیندازد.
نشست  در  گروسی  سوال آقای  این  به  پاسخ  در  نصری  رضا 
مطبوعاتی خود گفتند که قول می دهند تا از آژانس به عنوان یک 
ابزار سیاسی برای فشار به ایران استفاده نشود از نظر شما این وعده 
تا چه میزان قابل صحت سنجی است و آیا می توان امیدوار بود که 
در صورت بازگشت گروسی شاهد یک نظر دقیق از سوی آژانس به 
نفع کشورمان باشیم، گفت:  آژانس یک کارکرد »فنی« دارد اما از 
هیچ کس پوشیده نیست، در عین حال در یک فضای »سیاسی« به 
ایفای وظایف خود می پردازد. یعنی، امر »فنی« و امر »سیاسی« 
به یکدیگر گره خورده است و نمی شود با هیچ یک به صورت کاملاً 
نخواهد  اجازه  که  گروسی  آقای  وعدهٔ  این  شد.  مواجه  مستقل 
داد از آژانس به عنوان یک ابزار سیاسی استفاده شود در لحن، 
موضع گیری ها، جمله بندی ها، انتخاب واژه ها و جنس گزارشات او 
قابل راستی آزمایی خواهد بود. از نشست مطبوعاتی او در وین هم 
به نظر می رسد دارد در این مسیر گام برمی دارد. این بار لحن  و 
جمله بندی  های او درمورد ایران بسیار سنجیده و دیپلماتیک بود و 
حتی در برخی مواقع به صراحت در برابر گمانه زنی های جهت دار 

برخی رسانه های موضع گرفت.
وی افزود: به عنوان مثال، در برابر پرسش یک خبرنگار درمورد 
تهران  از  خالی  دست  کرد  تاکید  ایران  وعده های  تحقق  احتمال 
برنگشته و در برابر پرسش دیگری درمورد »زمان گریز« ایران به 
سمت سلاح هسته ای، تاکید کرد که قصد ندارد آژانس را به این 
از  خارج  ترمینولوژی های  از  و  کند  مشغول  نیت خوانی ها  قبیل 

استفاده کند. درمورد مباحث مربوط  نهاد  این  چارچوب وظایف 
هراس افکنی  سوژه  روزها  این  که   - نیز   ٪۸۴ غنی شده  ذرات  به 
برخی رسانه ها و محافل سیاسی شده است - تاکید کرد ایران هیچ 
»تولیدی« )production( در این زمینه نداشته و حتی به اختصار 
توضیحاتی نیز درمورد چگونگی ایجاد تصادفی چنین ذراتی در فرایند 
غنی سازی با غنای کم تر ارائه داد. این لحن و رویکرد نشان می دهد 

ملاقات ها و بازدید از ایران در مجموع مثبت بوده است. 
به گزارش ایلنا، نصری در پاسخ به این سوال که پیش بینی و 
سناریوهای قابل طرح درمورد دستاورد این سفر چیست و تا چه 
میزان به توافق با آژانس نزدیک خواهیم بود، گفت: آنچه از بیانیه 
مشترک ایران و آژانس و همچنین اظهارات مدیرکل آژانس در دو 
نشست مطبوعاتی استنباط می شود این است که طرفین درمورد 
یک نقشه راه ملموس و دقیق به توافق رسیده اند و به زودی جزئیات 
اجرایی این توافق نیز توسط تیم های فنی طرفین در تهران معین 
خواهد شد. آقای گروسی در نشست مطبوعاتی خود در وین به 
برخی جزئیات این توافق نیز - که در گزارش مشترک مطرح نشده 
بود - اشاره کرد که نشان می دهد دامنه توافق فراتر از یک »چارچوب 
کلُی« یا یک موافقت اصولی بوده است. از جمله اینکه تاکید کرد 
بنا شده دوربین های آژانس در سایت های مورد نظر مجدداً فعال 
شود که این خود موضوع بسیار حساس و مهمی است که بسیاری 
در  شد.  نخواهد  حل وفصل  مقطع  این  در  می کردند  پیش بینی 
نتیجه، به نظر می رسد طرفین در یک مسیر مثبتی گام های جدی 

برداشته  باشند. 
از  که  سوال  این  به  پاسخ  بین الملل در  مسائل  تحلیل گر  این 
نظر شما تاثیر گزارش آژانس در نتیجه مذاکرات برجامی تا چه 
اندازه است و در آن صورت آمریکا چه تصمیماتی خواهد گرفت، 
گفت: پیش از تعلیق مذاکرات، »اختلافات ایران و آژانس« به عنوان 
مانع اصلی پیش برد مذاکرات مطرح می شد. امروز به نظر می رسد 
راهی برای برطرف کردن این مانع تدبیر شده است. حداقل کارکرد 
ایران می تواند نشان  این است که  نیز  این »مانع«  برطرف سازی 
دهد مقصر عدم احیای فرآیند مذاکرات نیست و امروز مجدداً توپ 
در زمین قدرت های غربی افتاده است. یعنی ایران می تواند از این 
توافق »فنی« یک اهرم مهم »سیاسی« استخراج کند و مسئولیت 
بازگشت به میز مذاکره را به دوش طرف مقابل بیندازد. حال، باید 
این  این توافق چیست و  دید واکنش عملی کشورهای غربی به 
موضوع نیز تا حدود زیادی در جلسه آتی شورای حکام و خروجی 

آن مشخص می شود.
نصری در پاسخ به این سوال که بعد از مشخص شدن نتیجه 
توافق  به  رسیدن  برای  بعدی  گام  تهران،  به  گروسی  آقای  سفر 

چیست؟  گفت: گام بعدی فعلاً جلسه شورای حکام است. پیرو 
آن طرفین می توانند به رایزنی های دیپلماتیک و سیاسی برای احیای 

مذاکرات مبادرت کنند. 
این تحلیل گر مسائل بین الملل در پاسخ به این سوال که آقای 
گروسی به گرفتن تضمین از سوی ایران اشاره کردند. چقدر ضرورت 
دارد که در طرف مقابل یعنی آژانس نیز این تضمین داده شود که 
در نتیجه گزارش خود علیه ایران موضع سیاسی نگیرد، گفت: آقای 
گروسی نمی تواند تضمینی درمورد خروجی جلسه شورای حکام 
ارائه دهد. خروجی جلسات شورای حکام برعهده ٔ دولت هاست. اما 
قطعاً آقای گروسی می تواند بر فضای حاکم بر جلسه به طرز قابل 
ملاحظه ای تاثیر بگذارد و تا اینجا به نظر می رسد قصد دارد این 

تاثیرگذاری مثبت باشد. 
نصری در پاسخ به این سوال با توجه به اینکه آقای گروسی از 
از  اظهارات  این  شما  نظر  از  داشتند،  گلایه  ابراز  اطلاعات  درز 
سوی فردی که در راس یک نهاد بین المللی است عجیب به نظر 
نمی رسد؟  چه اقداماتی باید در این زمینه انجام شود، گفت: معمولاً 
اطلاعات آژانس به دولت ها منتقل می شود و از آن پس مدیرکل 
آژانس کنترل چندانی بر »حفاظت« از آن اطلاعات ندارد. یعنی 
این قدرت و اختیار را ندارد که مانع درز عمدی، سهوی یا مغرضانه 
برخی اطلاعات به بیرون شود. این مشکلی است که شامل حال 
همه اعضای آژانس بین المللی انرژی اتمی می شود و مختص ایران 
نیست. در واقع، در سازوکارهای بین المللی خلل ها و کاستی ها 
و مشکلات فراوانی وجود دارد و نباید تصور کرد »ایران« مسئول 
برطرف کردن همه آن هاست یا اینکه رفع مشکلات کشور را معطل 
 - یاد گرفت  چگونه  باید  کرد.  این مشکلات کلان ساختاری  رفع 
علیرغم نواقص موجود در سازوکار های فرایند های بین المللی - به 

بهترین شکل از منافع ملی دفاع کرد. 
به  آژانس  که  شده  مشاهده  سوال اخیرا  این  به  پاسخ  در  وی 
جای پرداختن به مسائل فنی بیشتر به دنبال پرداختن به ادعاهای 
سیاسی مخالفان سیاسی است چقدر ضرورت دارد که در این زمینه 
آژانس فقط به مسائل فنی توجه داشته باشد، گفت: همانطور که 
ذکر شد، نمی شود مسائل فنی و سیاسی را کاملاً از هم تفکیک کرد. 
موضوع »فعالیت هسته ای« در همه دنیا موضوعی است که در آن 
هر دو عنصر فنی و سیاسی به صورت پررنگ وجود دارد. تاریخچه 
مذاکرات برجام نیز این ادعا را تایید می کند. هر موقع ایران تلاش 
کرد به این دو مقوله به صورت تفکیک شده و جداگانه بپردازد، یک 
جا در فرآیند مذاکرات به بن بست رسید و هرجا تلاش کرد این دو 
مقوله را در کنار هم و در قالب یک مجموعهٔ »هم بسته« حل وفصل 

کند، به نتیجه رسید. 

» ابتکار« پایان سفر دور روزه مدیرکل آژانس به ایران را بررسی می کند

وسی، تکذیب تهران تایید گر
گروه بین الملل - رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در کنفرانسی خبری در وین پس از سفر به تهران، از توافق با ایران در راستای افزایش 

فعالیت های راستی آزمایی در ایران استقبال کرد.

اکنون توپ برجام در زمین غرب استیک تحلیل گر مسائل بین الملل مطرح کرد

بهروز کمالوندی 
تاکید کرد: 
در طول دو 

روزی که آقای 
گروسی و هیات 
همراه در ایران 
بودند هیچگاه 

بحث دسترسی 
به افراد مطرح 

نشد و هیچ 
متنی هم حاکی 

از این موضوع 
نوشته نشده 

است

یک کارشناس مسائل بین الملل با بیان این که غرب امیدوار بود به یک راه حل 
سیاسی در مساله روسیه و اوکراین دست یابد، گفت: آمریکایی ها و اروپایی ها 
در جنگ اوکراین هزینه های بسیاری اعم از انرژی و تسلیحاتی پرداخت کرده اند. 
عماد آبشناس در گفت وگو با ایسنا در تحلیل خود از نشست بایدن و صدر 
اعظم آلمان در واشنگتن و تاکید بر ادامه ارائه کمک های نظامی و انسانی به 
اوکراین اظهار داشت: عملیات ویژه روسیه برای رسیدن به یکسری اهداف ترسیم 
شده بود، اکنون روسیه کمابیش به اهدافش دست یافته و بخش های اندکی 
باقی مانده که همه منتظر بهار هستند تا روسیه برای عملیات ویژه نظامی چه 

اقدام جدیدی را انجام خواهد داد.
وی تصریح کرد: در این مدت کشورهای اروپایی بیش از قبل مطیع آمریکا 
شدند، آمریکا آن ها را وادار کرد تا هر چه دارند علیه روسیه به کار گیرند. در واقع 

جنگ روسیه و اوکراین نیست، این اتفاق جنگ آمریکا با روسیه است.

این کارشناس مسائل بین الملل همچنین بیان کرد: غرب و آمریکا در این مدت 
یکسری هزینه های مستقیم و پنهان داشته اند مثلا آمریکا حدود ۸5 میلیارد 
دلار هزینه کرده و سایر کشورهای اروپایی نیز هزینه های پنهانی داشته اند که 
به طور رسمی جایی بیان نمی شود مثل اینکه حدود ۲۳0 میلیارد یورو آلمان 

برای پوشش ما به التفاوت هزینه های انرژی طی سال اخیر هزینه کرده است.
آبشناس افزود: سایر کشورهای اروپایی کم و بیش هر کدام بسته به مصرف 
انرژی برای جبران مابه التفاوت انرژی سوبسید پرداخت کرده اند. در واقع اگر 
غرب می خواست با قیمت بالاتر گاز را در اختیار مردمش قرار دهد بدون تردید 
مردم برای اعتراض به خیابان ها می آمدند. حتی بسیاری از کشورها نارضایتی 

خود را نسبت به این مساله ابراز داشته اند.
انرژی، درمورد خرید  از هزینه های  اظهار داشت: غیر  ادامه  آبشناس در 
تسلیحات نیز هزینه های بسیاری پرداخت کرده اند طبیعتا نمی توانند همین طور 

ادامه دهند چون اقتصاد شان ورشکسته می شود. امیدوار بودند به راه حل 
سیاسی برسند اما گویا آمریکایی ها از این جنگ خوششان آمده و اصرار به 

ادامه آن دارند.
ادامه  خواهند  می  کی  تا  کنند  فکر  این  به  باید  کرد:  خاطرنشان  وی 
برسند. حل  راه  یک  به  و  بنشینند  مذاکره  میز  دور  بپذیرند  باید   دهند. 
این کارشناس مسائل بین الملل درمورد سند امنیت منطقه ای که اخیرا از سوی 
چین ارائه شد هم گفت: آمریکایی ها رسما مخالف پیشنهاد چین هستند، 
زلنسکی در اینجا کاره ای نیست. اصل کار آمریکا و بعد از آن برخی کشورهای 

اروپایی هستند.
پوی همچنین گفت: منافع چین اقتضا می کند این جریان موجب تضعیف 
آمریکا و ناتو شده تا مجبور شوند هزینه بیشتری پرداخت کنند. اصلی ترین 

هدف آمریکا بعد از روسیه و اروپا، چین و ایران است.

یک کارشناس مسائل بین الملل تشریح کرد
چرایی اصرار آمریکا به ادامه جنگ در اوکراین


